
Referat
Skanderborg Provsti – Møder

MI-udvalgsmøde den 19. juni 2025 - d. 19-06-2025 kl. 10:30 til 12:30

Deltagere: Laura Gylden-Damgaard

 

Mødepunkt Referat

1 - 1. Godkendelse af dagsorden

 

 Godkendt

2 - 2. Hvor grønt er Skanderborg Provsti?

 Diskussion. Hvor mange af kirkerne/kirkegårdene er grønne på nuværende tidspunkt, og hvordan kan vi hjælpe flere grønne kirker i
provstiet på vej?

Der er generelt en målrettet indsats på det grønne område i Skanderborg Provsti, dog i særlig grad på kirkegårdene. Lise undersøger, hvor
mange sogne, der allerede på nuværende tidspunkt er med under Grøn Kirke. Derefter kan MI sende en idéoversigt ud til måder, man kan
skubbe til udviklingen på, hvis man har mod på arbejdet.
Biskoppen har meldt ud, at man kan holde en 'Skabelsens dag', hvor der bruges en anden liturgi end den gængse i forhold til at drage det
grønne fokus ind i kirkeåret. 
Provstikontoret arbejder også på at gøre administrationen mere grøn.

3 - 3. Bæredygtighedsvision for byggeri i provstiet

 Oplæg ved provstiarkitekt Alexander.

Sager:
Grøn omstilling - Bæredygtigt byggeri - Skanderborg Provsti (2025 - 11892)

Bilag:
BÆREDYGTIGHEDSVISION

Første oplæg til debat fra Alexander.

Ideen er at lave en samstemmende vision i provstiet for, hvordan vi bedst imødekommer en bæredygtighedsdagsorden i relation til
byggeri og lign. 
Oplægget har sit udgangspunkt i to rapporter fra den nationale arkitekturpolitik og indeholder seks fokuspunkter og supplerer de mere
konkrete retningslinjer, MI-udvalget har lavet til menighedsrådene: 

1. VEDLIGEHOLD, RENOVER OG TRANSFORMER
2 PRIORITER OMHU OG SKØNHED
3 BYG CIRKULÆRT
4 SKAB PLADS TIL NATUR I KIRKERNE
5 DYRK LOKALE VÆRDIER OG KULTURARV
6 PRIORITER NY, FORPLIGTENDE KOORDINERING

Når visionen er beskrevet færdigt, kommer den til at fungere som baggrund for Alexanders arbejde, når han er ude at vejlede og rådgive
menighedsrådene. Derudover skal der tilføjes et katalog med eksempler på faktisk brug af principperne, der kan fungere som konkret
inspiration til sognene.

Der arbejdes nu videre med formuleringerne. Laura og Lise arbejder på det teologiske aspekt, og så bringes visionsdokumentet med på
PU-møde i august og præsenteres på det afsluttende budgetsamråd i september. Derefter lægges visionen ud på provstiets hjemmeside. 

Under gennemgangen af visionen kom der en overvejelse frem om, hvorvidt provstiet skal have en materialebørs, så man kan blive bedre
til at dele ressourcer. Allerede nu fremmer ERFA-møder for gravere dette via samarbejdet og vidensdelingen. Idéen er taget med videre. 

Derudover var der samtale om, at der kunne stilles krav om, at ansøgninger til anlægsprojekter skal indeholde en formulering af
overvejelser om bæredygtighed.

4 - 4. Takstberegninger kirkegårde, status

 Status på arbejdet

 Ninni arbejder videre, og beregningerne afsluttes i løbet af sommeren.

5 - 5. Fælles kalkningsordning, status

 Status på kontrakt

 Kontrakten ligger til underskrift hos Dansk Kirkekalk.

6 - 6. Ladestandere, status

 Status på arbejdet.

 Proces i gang i Gl. Ry og Højvangen.
Veng venter stadig på svar fra kommunen (Ninni rykker for det), og Ry vil også gerne have en stander sat op, så det bliver sat i gang.

7 - 7. Energirapporter, opfølgning

 Status og videre arbejde.
Delreferat af behandlingen på provstiudvalgsmøde den 16. juni:

 Carsten og Alexander kigger på de eksisterende rapporter.

8 - 8. Komposterbare buketter

Status og videre arbejde: Infoplakat, erfa-møde, indsats for udbredning af manillamærker.

Sager:
Grøn omstilling - Komposterbar kirkegårdspynt - Skanderborg Provsti - Manillamærker - Buketter (2025 - 14636)
Grøn omstilling - Komposterbar kirkegårdspynt - Skanderborg Provsti - Manillamærker - Buketter (2025 - 14636)
Grøn omstilling - Komposterbar kirkegårdspynt - Skanderborg Provsti - Manillamærker - Buketter (2025 - 14636)

Bilag:
Sv Manilamærker, Oversigt over blomsterhandlere i Skanderborg Provsti, skanderborg_inspirationsplakat_tak_A4

 Inspirationsplakat er lavet, og Gry og Holger tager på besøg ved de involverede blomsterbutikker. Det er vigtigt, at provstiets nye logo
fremgår af plakaterne. 

9 - 9. Alternativer til blomster

 Diskussion af muligheder for bæredygtige alternativer til alterbuketterne.
Link til forhandler: Kunstige blomster | Køb naturtro blomster her | Stort udvalg – BLOOM OBJECTS

Sager:
Grøn omstilling - MI-udvalget - Alternative blomsterbuketter til alteret - Alterbuketter (2025 - 21306)

Bilag:
processed-9265DDB3-D366-4F4D-881D-98A3BF821D48, processed-92B32708-53B8-4AF9-B2E9-8A3CBAFE4311

 Biskoppen gør ingen indsigelser mod at arbejde videre med ideen.
Punktet tages på igen til næste møde.

10 - 10. Grønt foredrag, Martin Keller

 Arbejde frem mod foredrag med Martin Keller den 11. november i Højvangen kl. 17-19.30.

"Grønne bønner i kirken". Der skal gøres reklame på de digitale standere rundt i kommunen. 
Arrangementet er bør indeholde let spisning, da det ligger i det tidsrum, det gør. Lise er tovholder på arrangementet. 

11 - 11. Status på økonomi, den grønne pulje

 Overblik over øremærkede midler i 'den grønne pulje':

 

Status på
reservemidler pr.
11. juni 2025

2024 Grøn
Pulje

Status pr. 01-01-2025            4.142.493 kr.
Ligning pr. 30. juni 2025            1.500.000 kr.
Udbetalt, beviliget før
2025

               625.888 kr.

Udbetalt bevillinger 2025                236.900 kr.
Indbetalt                             - kr.

I alt efter ind-og

 Økonomien ser fin ud.

https://www.bloom-objects.com/da/collections/artificial-flowers
https://www.bloom-objects.com/da/collections/artificial-flowers


udbetalinger            4.779.704 kr.

Skyldig, bevilget før 2025            2.013.947 kr.
Skyldig, bevilget 2025                190.761 kr.

Til rådighed herefter         2.574.996,36 kr.

Derudover tilføres der 1,5 mio mere i ligning i år.

12 - 12. Orienteringspunkt: Skivholme-Sjelle-Skjørring Noweed-maskine

Orientering: Midler til køb af maskinen bevilget mellem møder.

Sager:
Ansøgning - Grøn pulje - Skivholme-Sjelle-Skjørring - Ukrudtbekæmpelse - NoWeed (2025 - 7269)

Bilag:
Sv Til Skivholme-Sjelle-Skjørring MR med bevilling af midler. Delreferat fra møde MI-møde tirsdag den 18. marts (STPR F2 3404055)

 Noteret.

13 - 13. Ansøgning, Storring-Stjær: Fjernvarmetilslutning

Storring-Stjær søger om 167.000 kr. til at dække udgift ved tilslutning til fjernvarme.

Sager:
Ansøgning - Grøn omstilling - Storring-Stjær MR - Fjernvarmetilslutning (2025 - 18877)

Bilag:
Ansøgning til Den Grønne Pulje om fjernvarmetilslutning - underskrevet

 Ansøgning imødekommes.

14 - 14. Alarm-aftale

Diskussion: er det en idé at lave en rabataftale med et alarm-firma som de enkelte sogne kan benytte sig af? 

Hvis der er tid, kan idéen tages med til diskussion til afsluttende budgetsamråd, og så sættes punktet på igen derefter. Alternativt kan der
skrives rundt. 
Gry undersøger priser.

15 - 15. Evt.

 

 Næste møde: kl. 10 mandag den 29. september på provstiet. 
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Laura Gylden-Damgaard (Skanderborg
Provsti)
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